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Handelsblatt: Acordul
privind sprijinul
Ciprului nu va veni
decât în martie

Ciprul poate aºtepta acordul de
sprijin financiar extern pânã la înce-
putul lunii martie, dupã alegerile
prezidenþiale care vor avea loc luna
viitoare, susþine cotidianul german
Handelsblatt, care citeazã surse
apropiate negocierilor.

Alegerile din Cipru vor avea loc în
17 ºi 24 februarie.

Vânzãri mari de
obligaþiuni ESM

Fondul permanent de salvare a zo-
nei euro, ESM, a vândut, sãptãmâna
aceasta, obligaþiuni pe trei luni, în
sumã de 1,927 miliarde euro, la un
randament negativ, de –0,0324%.

Emisiunea de bonduri ESM a ve-
nit la scurt timp dupã ce Japonia s-a
angajat sã rãmânã un investitor cheie
în acest proiect european.

Irlanda crede cã va
obþine reducerea
datoriei

Oficialii irlandezi sunt încrezãtori
cã vor ajunge la un acord cu credito-
rii þãrii pentru reducerea poverii da-
toriei mari generate de salvarea sec-
torului bancar din þarã.

Vicepremierul irlandez, Eamon
Gilmore, declarã cã þara sa a revenit
pe pieþele financiare: la data de 8 ia-
nuarie, Irlanda a plasat obligaþiuni
guvernamentale de 2,5 miliarde
euro, la un randament de 3,35%.
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SINDICATUL – CONFLICT DE MUNCÃ; CLIENÞII - PROCESE

Cu cine “gândeºte
la fel” conducerea BCR?
l Sindicaliºtii: “BCR nu a negociat planul de restructurare cu angajaþii”
l BCR: “Sesiunile de consultare cu sindicatele au demarat ºi vor
continua” l BCR: “Adevãrata mizã este viitorul, selecþia angajaþilor va fi
bazatã pe «meritocraþie» ºi «echitate»”

S
indicatul Naþional al Sala-
riaþilor din Banca Comer-
cialã Românã (SNS BCR)
reclamã conducerii bãncii

cã nu a fost consultat ºi cã nu au fost
purtate negocieri privind concedieri-
le anunþate în decembrie de
preºedintele BCR Tomas Spurny.
Liderii SNS BCR susþin cã la întâlni-
rea pe care au avut-o, pe 21 decem-
brie, cu oficialii bãncii sindicatul a

fost pus în faþa faptului împlinit.
Dupã aproape nouã luni de tãcere,

Tomas Spurny, preºedintele BCR, a
anunþat, în prima sa apariþie publicã,
în decembrie anul trecut, cã banca va
concedia în urmãtoarele 12-18 luni
1.600 de salariaþi care reprezintã
17,5% din totalul angajaþilor.

Decizia face parte din strategia
trasatã de superiorii de la Viena, care
vor ca BCR sã revinã pe profit, ulti-

mele rezultate raportate indicând o
pierdere de peste 700 de milioane de
lei. Numãrul mare de credite neper-
formante care au afectat profitabili-
tatea bãncii nu este singura problemã
cu care se confruntã BCR, instituþia
având mai multe procese în instanþã,
intentate de clienþii sãi.

ELENA VOINEA

(continuare în pagina 15)

În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de te-
lefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

Rezolvã CNVM problema Rasdaq
sau o paseazã la Autoritatea unicã?
CNVM pãrea hotãrâtã, spre fi-

nalul anului trecut, sã rezolve
odatã pentru totdeauna pro-

blema Rasdaq, însã perspectiva des-
fiinþãrii Comisiei pânã în luna martie
ar putea sã taie din elanul comisa-
rilor. Foarte probabil, unii dintre
ei nu vor mai prinde un loc în
noua structurã – Autoritatea Uni-
cã de Supraveghere, care va lua
locul CNVM, CSA ºi CSSPP.

Comisia Naþionalã a Valorilor
Mobiliare a primit pânã pe 12 de-
cembrie 2012 “feedback” din
partea pieþei pentru proiectul de
desfiinþare a pieþei Rasdaq, pu-
blicat în luna noiembrie.

Statutul pieþei Rasdaq a ridicat
numeroase controverse, de-a lun-
gul timpului, întrucât CNVM a
aplicat pentru Rasdaq reguli similare
unei pieþe reglementate, însã segmen-
tul nu se încadreazã la aceastã catego-
rie potrivit normelor europene.

Astfel, de ani buni, autoritãþile
pieþei, dar ºi Bursa de Valori Bucu-
reºti se chinuie sã scape de acest car-
tof fierbinte.

Se pare cã CNVM ar fi dorit ca, la

finalul consultãrilor cu actorii pieþei,
sã rezulte un proiect de lege, care sã
ia calea Parlamentului.

Însã, Guvernul a decis desfiinþa-
rea arbitrului pieþei de capital ºi uni-

rea sa cu instituþiile similare din piaþa
asigurãrilor ºi a pensiilor private,
pânã în luna martie, ceea ce înseam-
nã cã soluþionarea “Rasdaq” ar putea

sã rãmânã o temã pentru noii supra-
veghetori.

ªansele ca CNVM sã se miºte
rapid ºi sã lanseze un proiect pânã la
desfiinþare sunt mici, dacã judecãm

dupã experienþa de pânã acum,
însã nu sunt nule, având în vedere
cã unii comisari se pare cã doresc
sã bifeze la realizãri proiectul.

Carmen Negoiþã, preºedintele
CNVM, a spus, într-un interviu
pentru ziarul "BURSA", la fina-
lul lunii noiembrie, cã Rasdaq
este o problemã care nu mai poate
suferi amânare.

Comisia a propus mutarea
emitenþilor de pe Rasdaq pe o
piaþã reglementatã sau unul din-
tre sistemele alternative de tran-
zacþionare (ATS) din România.

Potrivit proiectului, în termen de o
lunã de la data intãrii în vigoare a ac-
tului, Bursa de Valori Bucureºti tre-
buie sã identifice firmele care înde-
plinesc condiþiile de admitere pe o
piaþã reglementatã.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 13)

Investigaþia asupra manipulãrii
ROBOR, rezultate promise
pentru începutul anului

(Interviu cu domnul Bogdan Chiriþoiu,
preºedintele Consiliului Concurenþei)

l “Oltchim poate sã obþinã un ajutor
de stat substanþial”

Reporter: Stimate domnule
preºedinte, vã rog sã ne spuneþi,
punctual, care ar fi investigaþiile pe
care intenþioneazã Consiliul Concu-
renþei sã le finalizeze în acest an?

Bogdan Chiriþoiu: Am speranþa
cã, în prima parte din 2013, vom
duce la capãt investigaþiile privind
manipularea dobânzilor ROBOR,

preþul petrolului, retail-ul alimentar
ºi poate cea pe gestionarea deºeuri-
lor electronice, aceasta din urmã de-
pinde de deblocarea de cãtre instan-
þã. Investigaþia din domeniul retail-
-ului alimentar este finalizatã la ni-
velul direcþiei ºi urmeazã proceduri-
le specifice: audieri, deliberãri.

De asemenea, pentru prima parte a

anului 2013 ne propunem finalizarea
investigaþiilor utile – anchetele sec-
toriale privind energia electricã ºi
cardurile bancare (comisioanele per-
cepute de bãnci comercianþilor care
au instalat POS-uri). Pentru partea a
doua a anului avem în vedere inves-
tigaþiile asupra traderilor de energie
care au încheiat contracte bilaterale
cu Hidroelectrica ºi cele privind
asfaltãrile.

Reporter: Ce ne puteþi spune des-
pre investigaþia privind manipularea
indicelui pieþei monetare în octom-
brie 2008?

Bogdan Chiriþoiu: În condiþii
normale, cred cã vom da publicitãþii
aceastã investigaþie la începutul aces-
tui an, posibil chiar în ianuarie 2013.
Am terminat raportul de investigaþie,
a fost dezbãtut la Bruxelles, ne-am
consultat cu reglementatorul, amavut
douã rânduri de analize în cadrul
Consiliului, iar acum se aflã la plen.

ANCUÞA STANCIU

(continuare în pagina 11)

DUPÃ CE A FOST SALVAT DE LA COLAPS

AIG ar putea
acþiona în instanþã
statul american
Asiguratorul “American

International Group” Inc.
(AIG), care a fost salvat de

la colaps prin intervenþia guvernului
în 2008, s-ar putea alãtura procesu-
lui intentat statului de fostul director
executiv al companiei, Maurice
Greenberg.

Acesta din urmã considerã cã pa-
chetul de salvare acordat de stat
companiei de asigurãri, în valoare
totalã de 182,3 mi-
liarde dolari, a fost
neconstituþional.
Greenberg a solici-
tat de mai multe ori
alãturarea AIG în
acþiunea sa.

Jon Diat, purtã-
tor de cuvânt al
AIG, a informat:
“Va avea loc o re-
uniune a consiliu-
lui de administra-
þie al AIG, în ca-
drul cãreia parti-
cipanþii vor deci-
de dacã va f i
acþionat sau nu în
justiþie guvernul
american, alãturi
de Greenberg”.
Reuniunea era programatã pentru
ieri.

Dupã acest consiliu, directorii
AIG vor lua decizia finalã privind un
eventual proces pânã la finele lunii
curente. Directorul executiv al AIG,
Robert Benmosche, a declarat:
“Consiliul director are obligaþia le-
galã faþã de companie ºi acþionarii
sãi sã ia în calcul cererea care ne-a
fost lansatã”.

Fostul director al AIG a depus
plângere împotriva guvernului SUA
în noiembrie 2011, solicitând despã-
gubiri de 25 de miliarde dolari. Mau-
rice Greenberg a acuzat statul de
spolierea societãþii sale “Starr Inter-

national” Co. în cadrul salvãrii asi-
guratorului american. În opinia lui
Greenberg, guvernul (prin pachetul
de salvare) i-a înºelat pe investitori
prin diluarea deþinerilor lor. Acesta
aratã cã guvernul a plãtit 500.000 de
dolari pentru o deþinere AIG care va-
lora 25 de miliarde dolari, încãlcând
astfel drepturile constituþionale ale
acþionarilor.

“Guvernul american a întreprins o
serie de mãsuri în
septembrie 2008,
care au condus la
preluarea contro-
lului companiei ºi
a 80% din acþiuni-
le AIG, fãrã sã
acorde despãgu-
biri în mod echita-
bil acþionarilor”,
conform plângerii
depuse de Green-
berg.

Ideea implicãrii
AIG în procesul
intentat de Green-
berg a stârnit re-
acþii negative pe
reþelele de sociali-
zare, în presa
americanã, dar ºi

în rândul parlamentarilor SUA, în
condiþiile în care AIG deruleazã în
prezent o campanie publicitarã sub
sloganul “Mulþumesc, America!”,
menitã sã arate recunoºtinþa compa-
niei faþã de contribuabilii americani
pentru sprijinul din timpul crizei fi-
nanciare.

În schimb, contribuabilii sunt fu-
rioºi cã au salvat o companie al cãrei
“comportament” a adus-o în pragul
colapsului.

AIG a rambursat integral cãtre
statul american banii primiþi drept
ajutor.

ALINA VASIESCU
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Carmen Negoiþã, preºedintele

CNVM, a spus, într-un interviu

pentru ziarul "BURSA", cã

Rasdaq este o problemã care

nu mai poate suferi amânare.

AIG a beneficiat de
cel mai mare pachet
de salvare acordat
unei firme de pe

Wall Street.

Leul, la maximul ultimelor opt luni

Cursul a coborât, ieri, la
4,4086 lei/euro, cel mai re-
dus nivel înregistrat în ulti-

mele opt luni. Pe 8 mai, euro era co-
tat la 4,4032 lei.

Aprecierea monedei naþionale a

fost determinatã de intrãrile de capi-
taluri strãine, interesate de titlurile
de stat vândute de cãtre Ministerul
Finanþelor Publice (MFP), ne-au de-
clarat surse din piaþã. Acest interes a
fost vizibil la licitaþiile organizate de
cãtre Finanþe în luna decembrie, pre-
cum ºi la prima licitaþie din acest an,
care au înregistrat randamente în
scãdere ºi suprasubscrieri, ne-au ex-
plicat domniile lor.

“Þara noastrã beneficiazã de un
context extern favorabil, în care bur-
sele au crescut, iar pieþele se aºteaptã
la noi injecþii de lichiditate din partea
Bãncii Centrale Europene. În acest
condiþii, investitorii se orienteazã
cãtre active percepute ca fiind mai
riscante, dar care oferã randamente
mai ridicate, precum obligaþiunile
ºi monedele þãrilor din Europa Cen-

tralã ºi de Est”, au mai adãugat sur-
sele noastre.

În jurul orei 17.00, cursul oscila în
jurul nivelului de 4,39-4,41 lei/euro.
La deschidere, euro a fost cotat la
4,4030 - 4,4050 lei, iar pe parcursul
sesiunii nivelul maxim a fost de
4,4105 lei/euro.

Pentru dolarul american, banca
centralã a anunþat o ratã de schimb în
creºtere cu 1,2 bani, de la 3,3608
lei/dolar la 3,3728 lei/dolar.

Rata de referinþã pentru francul el-
veþian a scãzut uºor, de la 3,6474
lei/franc la 3,6465 lei/franc. În sesiu-
nea precedentã, cursul de referinþã
leu/franc elveþian s-a situat la mini-
mul din 27 aprilie 2012, datã când
francul a fost cotat la 3,6416 lei.

ALEXANDRU SÂRBU


